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ADVENT 4. VASÁRNAPJA                       C év                                                     1- 4 oldal 
               
Olv.: Mik 5,1- 4a  – Zsid 10,5-10 – Lk 1,39-45 
Mária látogatása Erzsébetnél 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Szeretettel köszöntöm azokat, akik bátrak voltak és elindultak ezen a mai reggelen is ide. 
Látjuk sokaknak erre nem volt módjuk, lehetőségük. Mindenek előtt azért sajnáljuk, hogy 
nem lehetnek itt, mert a karácsony előtti utolsó nagyon fontos üzenet hangzik el ma.  
 
Isten eljött hozzánk és Jézus arra biztat bennünket, hogy mi is induljunk el az Isten felé. Ha 
engedelmeskedünk Istennek, ha legfontosabb lesz számunkra az ő akarata, akkor Isten 
megjelenik a mi életünkben és jelen lesz általunk ebben a világban. A világ üdvössége ezen 
múlik. Nézzünk önmagunkba és tartsunk bűnbánatot. 
 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Ez a mai vasárnap arról győz meg bennünket, hogy Isten üdvözítő terve megvalósul. Ez 
nem tőlünk függ, de mi is részesei lehetünk. Szövetségesei lehetünk Istennek abban, hogy 
ez a terv ezen a földön megvalósulhasson. Isten üdvözítő szándéka minél több emberhez 
eljusson. Hiszen az üdvösség az embert méltóságában ragadja meg. Isten üdvözítő szándéka 
az embert igazolja. Ebben áll a mi emberi méltóságunk, hogy fontosak vagyunk az Istennek. 
Oly nagyon fontosak, hogy értünk Emberré lesz, mert szeret. Ez azt is jelenti, hogy az 
ember méltóságát csak szeretettel lehet igazolni. Nagy küldetés és nagy feladat ez 
mindegyikünk számára.  
 
A hitetlenek arról beszélnek, hogy nincs is Isten. Ők berendezkednek ebben a világban                                        
úgy, hogy nincs Isten. A hívők arról panaszkodnak, hogy távol van az Isten, mintha nem 
lenne jelen a mi életünkben, a mi világunkban. Amikor mi ezeket a panaszainkat 
kimondjuk,  akkor mi istenkapcsolatunkban valamilyen fajta szerződéses viszonyra 
gondolunk. Vörös Sándor írja:  “A halottak kórusa” című művében: “Holt volt az oltár, ahol 
mi Istennel alkudoztunk.” Nyilvánvaló, másmilyen az Istennel való kapcsolatunk. A mai 
vasárnap ezzel kapcsolatosan is világos és egyértelmű választ ad.  
 

Jézus Krisztusban eljött hozzánk az Isten. 
Jézus titka, hogy engedelmeskedik az Atyának. 

Számára legfontosabb az Isten akarata. 
 
Ezt jó ha megjegyezzük. Nagyon fontosnak tartjuk az emberi akaratunkat. Akarnokok 
vagyunk. Ha képesek vagyunk első helyre tenni életünkben az Isten akaratát, akkor ez 
valamilyen fajta odaadást fejez ki, ahogy ez Jézus esetében történt. Jézusnak ez az odaadása 
jeleníti meg az Isten új tervét, az Isten üdvözítő tervét.  
 

Jézus ebben az engedelmességben megnyitja számunkra az utat az Isten felé. 
Ez az egyetlen út, amelyen eljuthatunk az Istenhez. 
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Ez az üdvösség útja. 
 
A vigasztaló szó az, hogy az Úr közel van. Jézusban meg is jelent és mi találkozhatunk 
Vele. Az Ószövetség népe számára az Isten közelsége ijesztő volt. Mózes elfedte arcát, 
amikor a csipkebokorból szólt az Isten. Látni az Isten egyenlő volt a halállal. Az 
Ószövetségből számtalan példát lehetne felhozni. Ezzel a kinyilatkoztatással, hogy közel 
van az Úr, egy új lehetőség támad. Sőt, nemcsak arról van szó, hogy az ember nem fedi el 
az arcát az Isten előtt, hanem Istenhez fordulhat, találkozhat vele. Ez az életünk nagy-nagy 
lehetősége.  
 
Barátkozzunk ezzel a gondolattal, mit jelent az, ha az ember nyitott az Isten számára? Akkor  
egészen biztosak lehetünk abban, hogy Isten megjelenik az életünkben a legegyszerűbb, a 
legészrevétlenebbnek tűnő, vagy a magától értetődő történésekben, eseményekben. Ez 
fontos a számunkra, mert az üdvösségünk ebben áll, hogy működni kezd bennünk az Isten. 
Mária fogan és szül. Legtermészetesebb az emberi világban és ebben az eseményben jelen 
van az Isten. Mária amikor megtudja, hogy  idős nagynénje Erzsébet gyermeket vár, akkor 
azonnal útra kel, hogy segítsen. A testvéri segítségnyújtás magától értetődő a mi emberi 
életünkben. Ha ez működik, akkor megjelenik az Isten. Mária és Erzsébet találkozásában 
jelen volt az Isten. Jézus földi élete során mindenkivel találkozik, nem tesz különbséget 
ember és ember között. Amikor emberi problémákkal szembesül, akkor ezekben a 
találkozásokban megjelenik az Isten.  
 
Testvérek!  
Hallottuk a Szentírásból, hogy a régi kultusz megszűnt, mert Istennek nem tellett kedve a  
különböző áldozatokban, amelyekben kiderült,  hogy az ember alkudozott az Istennel. 
Ezekben a megnyilatkozásokban meg akarta venni az Istennel való barátságot. Isten ezt 
eltörölte, mert egy olyan más kapcsolatot épít ki velünk emberekkel, ahol ennek a régi fajta 
gondolkodásnak nincs helye és szerepe. Ezért mondja Jézus: “Jövök Atyám, hogy 
megtegyem a te akaratodat!” Ezek helyett az áldozatok helyett egyetlen Áldozatról van szó, 
Jézus engedelmességéről. 
 

Jézus engedelmessége engeszteli ki a világot Istennel. 
Istennek való engedelmességünk teremt ebben a világban új lehetőségeket. 

 
Meghatódottan olvashatja az ember az egyház történetében azoknak az embereknek a 
tanúságát, akik valóban nyitottak voltak az Istennel való találkozásra, az Isten akaratának 
teljesítésére, és amit fölismertek azt meg is cselekedték. Ők azok, akik által új lehetőségek 
teremtek az emberiség számára. Az egyház történetét ezek az emberek emelték föl és 
közben naggyá teszik az egész emberi történelmet. 
 
Szűz Anya szerepe rendkívül fontos ebben az isteni tervben, mert hitt az Isten szavának. 
Szent Ágoston nagyon világosan és egyértelműen meghirdette Szűz Anya nagyságát: 
“Mária előbb hordozta szívében Jézust, mint a testében.” Mária nagysága nem azon múlik, 
hogy ő világra hozta a Megváltót hanem, hogy hitt az Isten szavának. Előbb hitt az Istennek  
Mária, mint amikor a  Megváltó Anyja lett. Mária szerepe ebből a szempontból fontos a mi 
számunkra, akit mi Boldognak mondunk. Erzsébet vallomását magunkévá téve: “Boldog 
vagy, mert hittél, hogy beteljesedik mindaz, amit az Úr mondott neked.” - nekünk. 
 Ez a hit a nagy lehetőségünk.  
 Tudunk hinni az Istenben. Tudunk engedelmeskedni az Istennek  
 és ez által új utak támadnak ebben a világban az emberek számára. 



                                                                              3                                                                       2009.12.20.            

C 4 

 Ez az út az üdvösség útja! Nincs más út. 
 Hiába próbálkozik az emberiség más utakkal. 
 
Mária és Erzsébet találkozásában elővételezetten jelenik meg, ami majd később megtörténik  
Keresztelő János és Jézus találkozásában a Jordánnál, ahol Jézus megkeresztelkedik. Miért 
fontos ennek a két asszonynak szerepe ebben az üdvösségtervben? Mert mind a ketten 
nyitottak az Isten Igéjének befogadására. Az emberi élet Isten kezében van. Ez az emberi 
élet valójában nem is programozható. Olyan történések lehetnek az életünkben nap mint 
nap, amire egyáltalán nem lehet számítani, amire nem lehet fölkészülni. Abban áll ezeknek 
az asszonyoknak a nagysága, hogy örülni tudnak az életnek. A mindennapok gondja-baja, 
megpróbáltatásai, előre nem látható történései nem szabad, hogy elbizonytalanítsanak 
bennünket. Jobban hagyatkozzunk az Isten hatalmára, az Isten lehetőségeire. 
 
Ennek a két asszonynak a példája bátorítás lehet a fiataloknak a gyermekkel kapcsolatosan. 
Ez a két asszony a jövőnek az embere azáltal, hogy gyermeket hordoz, mert a gyermek a 
jövő. Ezért ők a jövő hírnökei is. A jövőbe vetett reményről is szól az ő küldetésük. 
Bátorítás lehet ez a fiataloknak. Ma amikor oly fájdalmasan állapítjuk meg, hogy nem 
születnek meg a gyermekek. Bátorítás a házaspároknak is. A házasságokban oly sok 
megoldandó kérdés merül fel. Mi lenne, ha nagyobb teret adnánk az Istennek ezeknek a 
problémáknak a megoldásában. Több békességes szellemű család lenne.  
 
Ez a két asszony a nemzeteket is bátoríthatja. A mi nemzetünk igen-igen rászorul erre a 
bátorításra. Hiszen egy nemzet jövőjét a megszületett gyermekek jelentik. Amikor olvassuk 
a különböző statisztikákat, akkor megrendülhetünk. Akik ma élnek, azoknak feladata a 
nemzet jövőjével kapcsolatosan gondolkodni. Fölösleges beszélni az előttünk élőkről, hogy 
ők mit tettek és hogyan gondolkodtak. Az eljövendővel sem érdemes olyan szempontból 
foglalkozni, hogy majd mit tesznek az emberek. Ma élünk. Bizony a mi nemzetünknek 
vigasztalásra van szüksége. Lehet, hogy Fekete Gyula eszmefuttatásai sokat jelenthetnek 
nemzetünknek. Tiszteletre méltó, nagyszerű ember. Aggódik értünk és a nemzetünkért. 
Higgyék el, Isten jobban aggódik az ember életéért, csak engedjünk neki több teret és  
legyünk nagyobb bizalommal iránta.  
 
Testvérek! 
 Ez a mai vasárnap az Isten üdvösségtervét teszi nyilvánvalóvá.  
 A lényege az, hogy az Istennel való kapcsolatunk nem megvásárolható.  
 Az Istennel való kapcsolatunk találkozásban jelenik meg.  
 Istennel akkor találkozhatunk,  
 ha ráismerünk az ő akaratára és engedelmeskedünk neki.  
 Ez az engedelmesség az üdvösség útja.  
 Egy olyan út, amely a boldogságunkat és a jövőnket jelentheti. 
 Kívánom mindenkinek találjon rá erre az útra.   
 

+ A M E N  + 
 
 
Imaszándék a MI Atyákhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Ebben az imádságban azt a kegyelmet kérjük, hogy Isten üdvözítő tervét megértsük és 
alkalmazzuk egyéni életünkben. A zsidó főpapok szembekerültek Jézussal, mert ők a 
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kultuszért voltak, a kultuszból éltek és jól éltek belőle. Ez az új üdvösségterv arról szól, 
hogy nem a kultusz a fontos, hanem az ember bensőséges kapcsolata Istennel, hogy az ő 
akarata érvényesüljön ebben a világban, mert ez jelenti a világnak a  megoldást. Jézusnak 
meg kellett halnia, mert ez sokak érdekét sértette. 
 
Viszont ha mi képesek vagyunk ezt megjeleníteni egyéni életünkben és kapcsolatainkban, 
akkor ez  az egyéni boldogságunkat és a világ boldogságát jelentheti. Kérjük ezt a belátást. 
Ma különösen fontos ez, mert annyi mindent hallunk a kultusszal kapcsolatosan. Már 
annyian dörömböltek az ajtómon, hogy mikor lesz már latin mise? Miért? Mert ez a kultusz, 
mert emlékeinkhez ragaszkodunk. Nem ezek a fontosak, hanem a lelkiség, a hitélmény. A 
mai világ is megtalálja majd a maga megnyilatkozási módozatait. Imádkozzunk, hogy 
magunkhoz térjünk és Isten gyermekeiként éljünk.  
 

MI Atyánk... 
 

 
Könyörögjünk 

 

Mindenható Istenünk magunkhoz vettük örök megváltásunk zálogát. Kérünk, hogy minél 
inkább közeledik karácsony ünnepe, annál nagyobb odaadással készüljünk szent Fiad 
csodálatos születésének méltó megünneplésére, aki él és uralkodik mindörökkön örökké. 
 

+  A M E N  + 
 

 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Nagyon jól tudjuk, hogy nem az ünneplés a lényeg. Az ünneplés csak lehetőség  arra, hogy 
az ember minél mélyebbre jusson Isten titkainak megfejtésében. Ugyanakkor meghatározó, 
ezéért ünnepeljünk méltóképpen, ahogy itt a szentmise zárókönyörgésében is imádkoztuk, 
hogy egyre többet ragadhassunk meg Isten kegyelméből. Ő kínálja nekünk, élhetünk vele, 
ha akarunk. 
 
A szent éjszakán éjfélkor itt  ebből a kis kápolnából lesz a televíziós közvetítés. Szeretném 
ha méltóképpen ünnepelnénk és a hívő emberek részt vennének ezeken az éjszakai 
szentmiséken. Szeretettel várjuk a Testvéreket. 
 
 

+  Á L D Á S  + 


